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„Všechny bych je seřezal a poslal makat.“ 
Babišova zabijačka v Brně 
TOMÁŠ  SVOBODA, SÁRA  NĚMCOVÁ 

23. 1. 2023 20:03 

Další reportáž z prezidenské kampaně před druhým kolem voleb. Andrej 

Babiš v pondělí uspořádal mítink se zabijačkovou pochoutkou v centru 

Brna. Dorazily dva tisíce lidí. 

„Ta jižní Morava, je jistě krásná zem!“ ozývá se z reprobeden v Brně. 

Na Dominikánském náměstí hned pod Novou radnicí ale moravskou pohodu nic 

nepřipomíná. Je krátce před třetí odpoledne a hloučky handrkujících se lidí 

chvílemi připomínají scény z filmových komedií Slunce, seno. 

Asi dva tisíce účastníků, kteří vyhlížejí další mítink Andreje Babiše, se dělí do 

tří táborů. Skalní obdivovatelé, kteří si přišli dát zabijačkové pochoutky a vyfotit 

se se svým idolem. 

Na straně blíže kostelu postávají asi čtyři stovky odpůrců. Drží transparenty 

s různými slogany jako „Už táhni, Bureši“, „Babiše do koše“, „Andreji, mír za 

koblihy nekoupíš“, nebo „Ne, druhému Mnichovu“. 
Vyvýšený ochoz na straně náměstí pak slouží jako pomyslné hlediště pro 
stovky nezaujatých, kteří jen přišli sledovat podivné divadlo. 
„Tady ti mladí, vůbec nevědí, co to byl Mnichov. Všichni scházeli v občanské 
výchově. Podívejte se na demokraty, jak tady skandují a dělají hluk,“ 
rozhazuje rukama sedmdesátník v zelené čepici. 
Mezi odpůrci je mnoho mladých. „Všechny bych je seřezal a poslal makat,“ 
uvádí jiný starší muž.„Poslal bych je na vojnu,“ přidává další. 
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Zdeněk Kačírek, který je v podobném věku, však sympatizuje s druhou 
skupinou. Dorazil s velkým černým psem jménem Vampír. Na čepici má 
papír s nápisem „Ne, Babišovi“. „Přišel jsem podpořit generála Pavla. Je 
slušný, nepomlouvá. Mně osobně i celé naší rodině sedí. Nemůžeme si zvolit 
za prezidenta Babiše, který rozvrací celou republiku,“ hlásí hrdě. 
„Je to vyhrocené hodně. Ti babišovci jsou jako smyslů zbavení. Když jim 
Babiš řekne, že o pět let omládnou, budou tomu věřit.“ 
Mír a válka 
V obou táborech se však najdou agresivní jedinci, kteří se dohadují 
s protivníky. Atmosféra je napjatá a chaotická, lidé se na sebe mačkají. 
Podle některých svědectví dojde i na pár facek. Mluvčí Petr Vala však 
později říká, že policisté neřešili žádné narušení veřejného pořádku. 
„Pavel nás chce poslat do války,“ křičí asi pětatřicetiletá žena. 
„To, že je generál, neznamená, že chce válku. Hasič také nemá rád požáry,“ 
říká Babišův odpůrce. 
Na stejného muže následně jiná žena stříkne obsah kelímku. Muž chvíli 
zaraženě stojí a ženu nechápavě pozoruje. Když mu žena při odchodu 
zanadává, požádá ji, aby komunikovali slušně. „Snažím se s těmi lidmi 
mluvit. Po chvíli často jejich argumentace ztratí hodnotu a úplně otočí,“ 
říká. 
Přesto tvoří lidé věřící tomu, že by je Petr Pavel poslal do války, velkou 
skupinu. „Co ti dal Pavel?! Babiš přidal tvý babi aspoň na důchod!“ řve 
Babišova volička. „Je vidět, že mu ta kampaň funguje,“ krčí rameny jeden ze 
studentů. 
Chvíli nato jeden z Babišových odpůrců strká dlouhou tyčí do jednoho z jeho 
podporovatelů. Potyčku řeší lidé kolem. „Proč sem chodí, když ho nemají 
rádi?“ vzdychá senior. 
Babišovi příznivci věří, že ti druzí byli podplacení. „Ovšemže jim platí. To si 
nemysli, že by tu řvali zadarmo,“ říká důchodkyně přítelkyni. 
Podporovatelé Babiše v jedné chvíli redaktorce Seznam Zpráv vytrhnou 
notes s poznámkami a roztrhají jej. 
Nadávky a vůně zabijačky 
V jiné části davu se rozčiluje skupina seniorů. „Napětí tady dělají Babišovi 
odpůrci. Když jim něco řeknu, už mi vyhrožují, že mi dají do hub*. My tady 
přesvědčujeme mladýho, že tady Babiš přece jen něco pro republiku udělal,“ 
hlásí jeden ze seniorů. 
Ve vzduchu se mísí nadávky a vůně zabijačky. V horní části náměstí jsou 
postavené party stany, kde se servíruje prejt či ovar. 
Poblíž postává v hloučku místopředsedkyně hnutí ANO Alena Schillerová. 
„Vydržte, pan Babiš má malé zpoždění. Ale už sem míří i se svou úžasnou 
paní Monikou,“ hlásí do megafonu. 
Ve špatném ozvučení to však slyší jen několik řad před ní. 
Po chvíli přichází prezidentský kandidát z boční ulice a nebýt 
několikačlenné ochranky, rozvášněný dav by se na něj sesypal ze všech 
stran. 



Mizí v chumlu těl pod zeleným stanem známého pivovaru a začíná 
s projevem. „Tady vidíte demokracii,“ ukazuje směrem k hvízdajícím 
odpůrcům. 
Pavla znovu označuje za kandidáta vládní pětikoalice. „Ta Černochová 
(ministryně obrany) a další - oni chtějí válku. Hned od února ji chtěli,“ tvrdí 
Babiš. 
V obrovském hluku jeho slova zanikají. 
„Všichni novináři jsou proti nám“ 
Expremiér kritizuje vyznění nedělní debaty v České televizi, kam na 
poslední chvíli dorazil. „Bylo nechutné, co předvedl moderátor pan 
Řezníček. Stojí proti nám všichni novináři, i včetně těch z iDnesu,“ tvrdí i na 
adresu média, které patří holdingu Agrofert, zaparkovaném v Babišově 
svěřenském fondu. 
„Potom jsem to trošku posr*l, protože jsem neřekl, že samozřejmě budeme 
plnit závazky NATO… Každý se může splést a vy víte, že já na to mluvení 
moc nejsem,“ hodnotí debatu. 
Reaguje tak na svůj výrok, že by při napadení Polska nebo Pobaltí neposlal 
na pomoc české vojáky, k čemuž Česko jako člena Aliance zavazují smlouvy. 
Babiš tak vyvolal kritiku v Polsku a dalších státech, teď svá slova znovu 
koriguje a hlásí, že kolektivní obranu NATO nikdy nezpochybnil. 
Pak rozdává své knihy, autogramy a dělá se zájemci selfíčka. Dav se 
nesnesitelně tlačí ze všech čtyř stran. Není slyšet ani vlastního slova. 
„Jsme moc šťastné. Milujeme Andreje,“ září dvě černovlasé teenagerky a po 
fotce zaplouvají do hradby těl. 
„Andrej není člověk, Andrej je Bůh,“ skanduje část fanoušků. 
Babišovi odpůrci se však postupně tlačí směrem ke stanu. Před pátou 
hodinou se prodírá k expremiérovi jeho pravá ruka Tünde Bartha a říká mu, 
ať se přesune do vedlejšího uzavřeného stanu k zabijačkovým pochoutkám. 
Pak dál rozdává autogramy a se Schillerovou zdraví jednotlivé příznivce. Ti 
však postupně odcházejí a ke stanu se nebezpečně blíží odpůrci. Křičí hesla 
„Táhni z Brna“ nebo „Estébák“. 
Když je stan skoro celý obklopený křičícím davem, ochranka velí k odchodu. 
Andrej Babiš v jejím doprovodu mizí v restauraci na náměstí. 
„Ať už to v pátek a v sobotu dopadne jakkoli, hnutí ANO pojede dál. Máme 
motivaci vyhrát další volby,“ hlásí už předtím Babiš do megafonu. 
Lidé si jej pak přes sklo fotí v restauraci a postupně se rozcházejí. 
 

 

 

 

 

 



https://denikn.cz/1063142/pujdete-jako-prvni-do-valky-vy-mladi-a-preju-vam-to-v-brne-se-stretli-

babisovi-priznivci-i-odpurci/?ref=tit1 

24. ledna 2023 17:05BrnoReportážVolby prezidenta ČR 

„Půjdete jako první do války, vy mladí, a přeju vám 

to.“ V Brně se střetli Babišovi příznivci i odpůrci 

JANA USTOHALOVÁ 

 

Nakolik je prezidentskými volbami rozdělená společnost, ukázala pondělní 

návštěva Andreje Babiše v Brně. Setkání s voliči na tamním 

Dominikánském náměstí se změnilo ve více než tříhodinové vzájemné 

napadání se a překřikování jeho příznivců i odpůrců. 

 

Jen tři dny před příjezdem Andreje Babiše přišlo na setkání s jeho soupeřem 

Petrem Pavlem před Janáčkovo divadlo přes šest tisíc lidí. V Brně zvítězil se 

42 procenty, Babišovi při nadprůměrné dvoutřetinové účasti hodilo svůj hlas jen 

26 procent. 

 

A zatímco pro Pavla bylo Brno v podstatě povinnou zastávkou na cestě 

z Ostravy, na níž jej přivítali jak primátorka Markéta Vaňková (ODS), tak 

hejtman Jihomoravského kraje Jan Grolich (KDU-ČSL), Babišovo turné se 

podobalo spíš vstoupení do jámy lvové. 

 

Původní program Babišova mítinku počítal s tím, že bude před Novou radnicí 

podepisovat svoje knížky a rozdávat polévku ve stánku se zabijačkovými 

specialitami, který tady postavila restaurace Srdcovka. Ta sídlí hned vedle 

magistrátu v nově opravené pasáži Jalta. 

Už desítky minut před začátkem akce se ale na oknech okolních domů 

objevila hesla podporující Babišova soupeře Pavla a na náměstí se začali scházet 

odpůrci předsedy hnutí ANO s píšťalkami a transparenty. Nakonec jich 

z celkových asi dvou tisíc účastníků předvolebního setkání byla skoro polovina. 

 

Vyhrocené diskuse 

Příjezd Babiše má ale zpoždění, takže zatím jeho příznivce rozehřívá jako na 

fotbale bývalá ministryně financí Alena Schillerová. 
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„Je důležité, že jste přišli vyjádřit podporu Andreji Babišovi, nesmírně si toho 

vážím, protože si myslím, že on je ten člověk, který má usednout na Pražském 

hradě. Je to člověk, který prošel ministerskou a premiérskou pozicí, víte, jak se 

zachoval v krizi, pomáhal lidem,“ pronáší Schillerová do mikrofonu. 

Vydrží to skoro tři čtvrtě hodiny, než kandidát na prezidenta konečně se 

zpožděním dorazí na náměstí v doprovodu Reného Černého, předsedy brněnské 

organizace hnutí ANO. 

Ve frontě u stánku stojí hlavně senioři. „Fandíme Babišovi, budeme ho volit i ve 

druhém kole. Udělal pro nás hodně, pro lidi. Pavel nemá na Hradě co dělat, jako 

generál se má starat o vojsko. Nemám v něj důvěru, bude jen poslouchat 

rozkazy,“ říká čtyřiasedmdesátiletá Anna z Brna, která má přes rameno žlutou 

tašku s nápisem Za Babiše bylo líp. Tašku rozdávají dívky v propagačním 

stánku hnutí ANO vedle prejtu a zabijačkové polévky a jde na dračku. 

Kousek pod stánkem, kde je nejvíc lidí, stojí malá skupinka starších žen a mužů. 

Hlasitě se hádají s dvaadvacetiletým studentem Matějem z Brna. Chvílemi se 

mu i ironicky smějí nebo mu začnou sprostě nadávat. 

„To chce zjišťovat si fakta mezi řádky, nejen to, co vysílá svatá bedna. Půjdete 

jako první do války, vy mladí, a přeju vám to. Vaše generace, vaše myšlení nám 

to taky zku*ví tím, že zvolíte válku!“ křičí na něj zrovna menší žena 

s oranžovými vlasy teze dezinformačních médií. 

Jiný muž mu důrazně vysvětluje, že Petr Pavel „dělal školu rozvědčíka. To něco 

znamená! Byl to kariérista, kádr, který převrátil kabát“. 

Na argument mladého muže, že Babiš má také komunistickou minulost a jeho 

jméno figuruje v seznamu agentů komunistické tajné služby StB, odpovídá, že 

to je něco jiného. 

„Babiš něco dokázal. Který člověk v tomto státě funguje jako on? Kolik lidí 

zaměstnává, odvádí daně, pomáhá lidem, rozdělil miliardu mezi mladé rodiny!“ 

opakuje prakticky slovo od slova Babišova předvolební hesla, která 

zazněla o dva týdny dřív na setkání s voliči v Besedním domě. 

 

Ten samý muž pak o pár minut později dodává, že zrovna dneska dostal od 

správy nemovitostí oznámení o zvýšení nájmu. „Dneska nám zdražili měsíčně 

nájem o tisícovku. Proč to je? Díky bordelu v tomto státě,“ rozčilí se. 
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„Ale Babiš vás přece nezachrání, živí se strachem lidí a straší je,“ snaží se mu 

vysvětlit svůj postoj student. 

„Já jsem důchodce a Babiš v posledních letech rozdával všem peníze, učitelům, 

hasičům, policistům, zdravotníkům. A nám důchodcům zvýšil důchod čtyřikrát 

o tisícovku,“ nenechá se zviklat senior. Že například zvýšení penzí bylo 

automatické ze zákona a že je Babiš nedával ze svého, jak se mu student snaží 

říct, odmítá přijmout. 

„Přišel jsem se podívat na pana Babiše, ale nejsem jeho fanda a nebudu ho 

volit,“ říká v přestávce mezi diskusí s Babišovými příznivci student. Chtěl 

s nimi diskutovat, vyměnit si názory na kandidáty a možná je i přesvědčit, aby 

ho nevolili. Jak se ale rychle ukazuje, není to možné, protože na něj dřív nebo 

později začnou křičet, že je ještě mladý a nic nechápe. 

 

„Nenechali mě argumentovat, spíš na mě jen flusali, že jsem mladý, nic jsem 
nezažil, a opakovali mi, že na volbu Petra Pavla doplatíme my, mladí, že 
půjdeme do armády. Vysvětloval jsem jim, že to nezáleží na českém 
prezidentovi. A že pokud bude prezidentem Babiš a někdo napadne členskou 
zemi NATO, půjdeme do války zrovna tak, jako kdyby byl prezidentem Pavel,“ 
popisuje Matěj a dodává: „Oni to ale neposlouchají, říkají mi, že když jsem 
nebyl na vojně, nic nevím.“ 

„Za generálem jsou mrtví, za Babišem ne“ 

Na Dominikánské náměstí přišla také Jana Hamrová ze spolku Berno Team. 

Komunitní sdružení loni v létě pomáhalo romským matkám s dětmi z Ukrajiny, 

které město odmítlo přijmout jako uprchlíky. 

 

„Doufala jsem, že se dostanu k panu Babišovi a že se ho zeptám na pár otázek. 

Řekl pár věcí, které se Romům nelíbí, a chtěla bych, aby mi je vysvětlil. Třeba 

to, proč popíral, že Lety u Písku byl koncentrační tábor pro Romy,“ říká 

Hamrová s odkazem na Babišův výrok z roku 2016 při návštěvě vyloučené 

lokality ve Varnsdorfu. 

 

Hamrová vidí, že se k němu přes chumel lidí a ochranku nedostane. Ale říká, že 

ho bude volit. „Nenazvala bych se podporovatelkou Babiše. Je pro mě ale menší 

zlo. Protože za generálem jsou mrtví, když dával rozkazy. Za Babišem ne,“ je 

přesvědčená. 
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Jen kousek od ní stojí dvě seniorky, obě mají na kabátech připíchnutý kus 

papíru, kde je fixou narychlo napsané heslo „Ne Babiše!“. Obě skandují hesla 

proti Babišovi. 

„Je mi 72 let a nepřežiju, jestli se stane prezidentem, snad nejsme takový národ,“ 

říká jedna z nich a hned začne vykřikovat: „StB! StB!“ 

Druhá, která se představuje jako Iva a jíž je 77 let, hned dodává, že všichni 

důchodci šéfa hnutí ANO nevolí a ony dvě jsou toho důkazem. „To jsou jen ti 

s nižším vzděláním. Myslím, že si neuvědomují, že to ten člověk dělá jen pro 

sebe, ne pro lidi. On ráno vstane a už lže,“ myslí si. 

Nejvíc ji ale rozčilil Babišův nenadálý příklon k víře a Bohu. „Mě to tak urazilo! 

Že šel k Pražskému Jezulátku. Já tam chodím celý život, to je od něj vrchol 

drzosti, aby najednou začal vykládat, jak se obrací k Bohu, přitom je to 

komunista a estébák,“ říká rozhořčeně. 

„Kdyby proti Babišovi kandidoval krtek, budu volit krtka. Nemusím souhlasit 

s Pavlem, protože jsem proti všem komunistům, ale nemůžu souhlasit ani 

s Babišem, takže Pavel je pro mě menší zlo. Je to klidný reprezentativní člověk, 

mluví srozumitelně, nerozčiluje se. Babiš je unavený hašteřivý stařec,“ svěřuje 

se i s tím, jak na ni oba kandidáti působí. 

Další prezident všech 

Z reproduktorů se začne ozývat cimbálovka, která se snaží přehlušit neustálý 

pískot píšťalek odpůrců a jejich skandování hesel proti Babišovi. Vůbec ji není 

slyšet. Stejně jako Andreje Babiše, který mezitím dorazil na náměstí 

v doprovodu své manželky Moniky a početné ochranky, která ho hned obklopí, 

aby se k němu odpůrci nemohli dostat. Ti tak ještě víc začnou křičet a pískat, 

takže z Babišova projevu není slyšet ani slovo. 

Znovu opakuje to, co lidé slyšeli na téměř každém jeho předvolebním mítinku. 

„Já jsem pro lidi něco udělal, navyšovali jsme důchody a platy, snižovali daně. 

Tato asociální vláda neudělala pro lidi nic,“ hřímá do mikrofonu přes pískot 

a skandování odpůrců. Ti nakonec vydrží dělat randál přes tři hodiny, které 

Babiš stráví na náměstí. 



„Nechci válku. Oni (vláda, pozn. red.) chtějí válku, všichni mluví o válce,“ 

pokračuje. Kritizuje média a Českou televizi, která na něj podle jeho slov 

pořádala hon. 

Vzápětí se obrací na svoje odpůrce. „Pokud bych byl na Hradě, chtěl bych být 

prezidentem všech. I těch, kteří sem přišli a nenávidí Babiše. Kdyby na českého 

prezidenta kandidoval Putin a Babiš, tak ti nenávistní by volili Putina. Taková 

nenávist je tady vůči mně vypěstovaná,“ říká. Stovky lidí na něj ale křičí: 

„Vypadni!“ a „Babiše do koše!“ 

 

Kandidát ve svém asi půlhodinovém projevu nesouvisle přechází z jednoho 
tématu na druhé. Zmiňuje energetickou krizi, onkologickou prevenci, stavbu 
nové porodnice v Brně, válku na Ukrajině, že pětikoalice ovládá Ústavní soud. 
Kritizuje Evropskou unii, která se podle něj vměšuje do vnitřních záležitostí 
jednotlivých států. 

„Věřte mi, že i když teď neuspějeme, tak v roce 2025 je porazíme na padrť, 

protože pravda je na naší straně. Bojujeme za lidi, navyšovali jsme důchody, 

zavedli jsme slevy na jízdném, navyšovali platy vojákům, policistům, lékařům, 

sestřičkám, všem. Pan Pavel říká, že vám navýší daň z nemovitostí, takže 

všichni, co máte zahrady, chalupy, domy, budete platit vyšší daň,“ říká Babiš, 

ačkoliv navyšování daní nepatří mezi prezidentské pravomoci. 

Dodává, že stejně tak budou všichni kvůli vládě platit emisní daně z nemovitostí 

i z aut: „To zelené šílenství zničí Evropu!“ 

Podobná témata zmiňoval Babiš už na setkáních s voliči před prvním kolem, teď 

je ale mnohem důraznější a emoce, které do svého projevu dává, mají 

negativnější náboj. „Proč pan premiér Fiala, který je z Brna, říká, že téměř dva 

miliony hlasů, které jsem dostal v prvním kole, jsou nedemokratické? Pan 

premiér říká, že jste nedemokratičtí, proruští. A další nesmysly,“ pokračuje. 

Jak jeho projev pokračuje, nálada davu se vyhrocuje. Jeden z jeho příznivců 

nasupeně vytrhne píšťalku z pusy muži, který je proti Babišovi. A opodál jiná 

žena vrazí facku mladému muži. 

Babiš mezitím zmiňuje arcibiskupa Jana Graubnera. „Řekl: ‚Je na vás, jestli 

vstoupíme do Božího království.‘ Že bychom měli přemýšlet, abychom v Česku 

neměli nenávist a závist, ale aby se společnost snažila spojit. A já bych to na 

Hradě dělal, protože bych se snažil s premiérem, který s námi nekomunikuje, 
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obnovit komunikace a snažil se vysvětlit lidem, že je důležité bojovat za české 

zájmy v zahraničí,“ dodává. Apeluje ještě na svoje příznivce, aby se nenechali 

vyprovokovat a přišli v pátek a sobotu k volbám. 

 

Po projevu pokračuje podepisování knih a focení s příznivci. Jeho žena Monika 
si mezitím obléká zástěru a chvíli nalévá svařák. V ostře fuchsiové čepici je 
nepřehlédnutelná. Po chvíli si zástěru sundává a míří v doprovodu ochranky do 
restaurace. Hned ji obklopí lidé, kteří se s ní chtějí vyfotit. 

„Není mi to příjemné, že na manžela lidi tolik křičí,“ říká redaktorce Deníku N. 

Vzápětí ji zastavuje hlouček teenagerů. „Děkujeme, že jste přišli, bylo to už 

horší,“ odpovídá jim, když jí říkají, že dnes musela v Brně zažít drama. 

Také Alena Schillerová, která tráví celý mítink po boku Andreje Babiše, 

připustí, že atmosféra v Brně není příjemná. „Máme tady ochrannou službu. 

Vždycky když máte takovou vyhrocenou situaci, tak se s tím musíme vyrovnat. 

Ale svědčí to o úrovni těch lidí, nikoliv o naší. My se chováme slušně a nikoho 

neurážíme,“ říká smířlivě. 

„Babiš je zákazník jako každý jiný“ 

Přes výlohu restaurace Srdcovka sleduje vyhrocené dění na Dominikánském 

náměstí Richard Saliba. Brněnskému podnikateli a majiteli řady lukrativních 

nemovitostí v centru města patří hospoda i pasáže Jalta. Popisuje, že Babiše 

nikdy neviděl a že jej pro uspořádání setkání u zabijačkových pochoutek oslovil 

jeho štáb. A že je to pro něj zákazník jako každý jiný. 

„Musím obsloužit kohokoliv. Má právo si tady sednout a dát si jídlo. Kdyby sem 

přišel pan Pavel, je vítán. Přijde pan Babiš, je vítán. Když si začnu dávat 

podmínky, koho obsloužím, tak to může skončit omezením kvůli rase, 

politickému nebo náboženskému přesvědčení, sexuální orientaci,“ vypráví 

Saliba u šálku kávy. 

Babiš podle něj zaplatil za akci a rezervaci restaurace plnou cenu jako každý 

jiný. „Má právo sem přijít a já povinnost dát mu dobré jídlo, dobré pití a dobrou 

obsluhu,“ říká majitel restaurace s tím, že je apolitický i proto, že před 

komunálními volbami na jiném svém domě vyvěsil billboard na podporu 

primátorky Vaňkové z ODS. 
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Povzdychne si ale, že od chvíle, kdy se zveřejnilo, že se Srdcovka podílí na 

organizaci Babišova mítinku, zahrnuli ji zákazníci na Googlu desítkami 

negativních recenzí. Paradoxně i na okna kanceláří ve vyšších patrech Jalty 

vyvěsili lidé hesla na podporu Pavla. Saliba říká, že nemá problém s tím, že mají 

jiný názor. 

Po dvou hodinách mítinku se náměstí skoro vyprázdnilo, zůstává tu několik 

desítek Babišových odpůrců, kteří obklopili jeho stánek a stále hlasitě skandují 

hesla proti němu. 

Ochranka a policejní antikonfliktní tým jim vlastními těly brání, aby se dostali 

až k Babišovi. Znamená to, že si musejí nechat hlasitě řvát a pískat přímo do 

obličeje. Odpůrci se ale nesnaží kordon prorazit. 

Babiš po další půlhodině končí podepisování a focení venku a přesouvá se do 

restaurace. I na dvaceti metrech, které jej od Srdcovky dělí, jej odpůrci provázejí 

hlasitým skandováním. 

Babiš s doprovodem vejdou do podniku, kam si k jednomu stolu sednou 

Schillerová, jeho žena Monika a šéfka kampaně Tünde Bartha. Předseda hnutí 

ANO si vybírá stůl na druhém konci lokálu zády k oknu. Sedí u něj úplně sám, 

objedná si kávu, pár minut stráví natáčením videa pro svoje příznivce a pak se 

zahloubá do papírů, protože od osmi večer má vystoupení na televizi Nova. 

Výlohy z ulice ale obsadí desítky jeho odpůrců, kteří na něj stále pokřikují a fotí 

si jej. Když jeden z nich začne bušit do skla, z hospody rychle vyjde ochranka 

a postaví se mezi prosklenou stěnu a demonstranty. Ti se nakonec po víc než 

třech a půl hodinách rozcházejí. 

U zdi protějšího kostela sv. Michala se mezitím houfují desítky lidí bez domova 

s taškami. Nezajímá je, co se děje pár desítek metrů odsud na druhém konci 

náměstí. Když se otevřou dveře a do lednového chladu náměstí se rozlije světlo 

zevnitř, vyjde na náměstí Lubomír s mobilem v ruce. 

„Jsme z komunity Sant’Egidio a každé pondělí večer tady rozdáváme lidem bez 

domova trvanlivé jídlo a oblečení,“ vysvětluje. Pravidelně sem chodí kolem 

čtyřiceti až šedesáti lidí. Lubomír zapisuje jejich požadavky, jaké jídlo by chtěli, 

a jeho kolegové jim je vydávají. 



Že je tu mítink Andreje Babiše, slyšel. „Slyšeli jsme, že to tu bylo divoké. 

Možná by se mohl sem taky podívat,“ zamyslí se. Ale jen krátce, protože musí 

vzápětí odpovědět zanedbanému muži ve špinavé čepici, jestli si může vzít 

sušenky. 
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VY DOBŘE VÍTE, ŽE JÁ NA TO MLUVENÍ MOC 
NEJSEM. BABIŠ V BRNĚ VYPRÁVĚL SVÝM 

PŘÍZNIVCŮM O DEBATĚ NA ČT 
 

 

Ivana Svobodová 

24. 1. 2023 

 

Na Dominikánském náměstí v Brně je rušno dlouho před příchodem 
Andreje Babiše a jeho manželky Moniky. Akce je naplánována na pondělní 
třetí odpoledne, ale už o dvacet minut dřív se u stánku s pokrmy ze 
zabijačky vine fronta. Lidé tu čekají na polévku prdelačku, prejt, ovar s 
křenem s chlebem. U vedlejšího stánku v horní části svažitého náměstí se 
rozdávají předvolební materiály kandidáta na prezidenta Andreje Babiše. U 
stánků se koncentrují jeho fanoušci. Odpůrci s hesly na kartonu i na 
plachtách jsou ve spodní části a po bocích náměstí. Mezi oběma tábory 
vznikají slovní šarvátky. Občas i jiné. 

Starší paní, rozrušená přítomností odpůrců a zvuku vuvuzely, se 
rozmachuje hůlkou s květinovým modro-bílým vzorem a praští jí pána, který 
má na kartonu napsáno “Bez Babiše bude líp”. Pán uhne, hůlka se trefí do 
cedule. K ženě se okamžitě seběhne pár lidí a žádají ji, ať nikoho nebije. 
“Proč sem chodí provokovat? Protestovat? Proč to tam píše? Babiš 
pomáhá lidem. A ten voják? Toho ani neznají,” říká útočnice. A to ho musí 
kvůli tomu bouchat? “No ano, bouchám, protože proč to ukazuje, ten hajzl? 
My chceme Babiše!” uzavírá hovor žena. Pán s cedulí si stoupne o kousek 
dál. 

Veškerá média 
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Dva muži tu drží velký transparent s nápisem “Pal vocuď hajzle” 
vypůjčeným z názvu písně kapely Jasná páka. “Ať jdou ti hajzli do p*dele!” 
volá jejich směrem starší pán, “to není demokracie, to je zdivočelá mládež 
toto.” Muži držící transparent jsou už přibližně dvě desetiletí za věkem, kdy 
se lidem ještě kdy říkalo “mládež”, a zdivočele taky nepůsobí. Stojí mlčky a 
drží vzkaz na tyčích. Není to s tím “hajzlem” přece jen trochu moc, 
nepřemýšleli o nějakém označení pro Babiše, které není vulgární? “Není to 
moc. Po té nedělní debatě to rozhodně není moc,” říká muž. 

Debata v České televizi, kam nečekaně dorazil do duelu s Petrem Pavlem i 
Andrej Babiš, je tu velkým tématem mezi odpůrci: vypočítávají si lži, 
demagogii a manipulace, které tam z úst Andreje Babiše zazněly, vrší jednu 
za druhou a trvá to dlouho, než už si nemohou vzpomenout na další. 

Dvě čtyřicátnice, speciální pedagožka v mateřské škole Klára a makléřka 
Lenka, drží vzkaz Andreji Babišovi “Nešiřte prosím nepravdivé informace” a 
říkají, že právě chování Andreje Babiše v ČT je zvedlo ze židlí a přivedlo 
sem na náměstí. “Bedlivě jsme tu debatu poslouchaly. Mně je fyzicky zle z 
toho, co tam splácal páté přes deváté,” říká Klára, “chtěla bych už po deseti 
letech s panem Zemanem na Hradě, aby se republika spojila a abychom 
zase byli jeden národ.” “Nemůže si přece dovolit udělat mezinárodní 
skandál jen proto, že plácá, co chtějí slyšet jeho voliči,” dodává Lenka, “no 
kde to jsme?” 

Na sjednocený národ to na Dominikánském náměstí moc nevypadá - a 
když místopředsedkyně ANO Alena Schillerová do mikrofonu hlásí, že pan 
Babiš už brzy s manželkou dorazí, ať lidé vydrží, situace se ještě vyostří. 
Odpůrci pískají na píšťaly, volají “Babiše do koše” a “Bureše do koše”. 
Alena Schillerová není přes davy vidět, ale její hlas se z reproduktoru nese 
náměstím: “Buď oni budou mít všechno, nebo na Hradě bude náš 
prezident, prezident nás všech. Ba-biš na-Hrad! Ba-biš na-Hrad! Ba-biš na-
Hrad,” rozehřívá příznivce svého šéfa a ti to pak volají taky. 

Když Babiš dorazí, jeho žena Monika si bere bílou zástěru a jde pomáhat 
vydávat prdelačku a prejt. Lidé se s ní fotí. Babiš si bere mikrofon a mluví 
do řevu náměstí. “Víte, jaký je rozdíl mezi mítinkem pana Pavla a naším 
mítinkem? Že vy, naši voliči, nechodíte narušovat mítinky pana Pavla. Já 
vám za to děkuju. Protože tihle takzvaní demokrati zkrátka mají jiný pojem 
demokracie,” říká. “Takže, vážení přátelé, kdo stojí proti nám?” zeptá se 
pak náměstí. Hned tak odpoví “Veškerá média” a pak jde rovnou k debatě v 
ČT. 

Vývoj slov 

Ti z tábora odpůrců, kteří doslechnou, co říká, napínají uši: v ČT sdělil na 
opakovanou otázku moderátora, že by v případě napadení pobaltských 
zemí a Polska nevyslal na pomoc vojáky, ač nás k tomu zavazují 



spojenecké dohody. “Ne, určitě ne,” řekl v televizi a dodal svůj “tahák” z 
kampaně, že “chce mír, ne válku”. “A v žádném případě bych neposílal 
naše děti a děti našich žen do války,“ dodal na dotaz moderátora 
expremiér. Lidé jsou zvědaví, co zazní teď. Někteří z nich vývoj sledují a 
vědí, že hned večer  po debatě, co se objevily komentáře i články v 
zahraničním tisku, že možný budoucí prezident Česka zbavuje svou zemi 
ochrany NATO, když nechce plnit spojenecké závazky, to Babiš na twitteru 
zkoušel brát zpátky. 

“Nechtěl jsem vůbec odpovídat na hypotetickou otázku o napadení Polska 
nebo Pobaltí,” napsal, a taky že by v takovém případě dohody dodržel. Proč 
v duelu odpověděl “ne”, když nechtěl odpovídat, už nevysvětlil. Na 
Facebooku, kde má “lidovější” a méně kritické publikum, večer zpátečku 
vzít nezkusil. Udělal to až o den později - napsal tam, že “nikdy článek 5 
nezpochybnil” a že to napsal i polskému premiérovi Morawieckému. Že si 
jen neuměl představit, že by byla třetí světová válka. 

V Brně na náměstí je to zase o trochu jinak. “Potom jsem to prostě pos*al,” 
říká Babiš náměstí o svých  slovech v debatě, “protože jsem neřekl, že 
samozřejmě že budeme plnit závazky NATO. Já jsem je plnil. My jsme 
posílali vojáky do Pobaltí, my jsme posilovali NATO, my jsme plnili závazky, 
ale samozřejmě vláda a všechny ty provládní média jedou ten shitstorm 
všude, že Babiš by neplnil závazky NATO.” 

“Vždyť jste to tam řekl!” zazní z davu. Babiš pokračuje: “Je to lež. Je to lež. 
Každý se může splést. A vy dobře víte, že já na to mluvení moc nejsem. Já 
jsem spíš na to, abych pro lidi něco udělal. A vy si pamatujete, že jsme pro 
lidi neudělali málo. Udělali jsme plno věcí pro lidi,” říká Babiš a zmíní 
navýšení penzí. 

Lidé v hloučku odpůrců se baví o tom, co si z toho proslovu vybrat: že řekl 
nehoráznost a ví o tom, nebo že popírá, že řekl nehoráznost? “On řekl oba 
ty významy v jedné větě,” směje se penzistka Jana s cedulkou “Lhář” v 
ruce, její soused se směje s ní a muž vedle jim oběma říká, “ať táhnou do 
p*dele”. Babiš říká do mikrofonu, že pokud se na Hrad dostane Petr Pavel, 
společnost bude rozdělená. A taky že přijde totalita. A že je Petr Pavel 
“komunistický rozvědčík trénovaný KGB”. 

“To je šmejd,” říká na to trochu pobaveně a trochu udiveně finanční 
poradce, třicátník Marek, “on fakt řekne cokoliv. Jdu domů a do pátku už 
nechci o ničem slyšet, pak to hodím Pavlovi. A to jsem napřed nechtěl, volil 
jsem Fischera a ted’ nevěděl, co dál.” 

Toho neznám 

Co přijde, pokud se stane Petr Pavel prezidentem, už od Babiše jeho 
fanoušci na náměstí dávno vědí: bude válka. Baví se tu o tom hromadně. 
Někteří nevědí, jak by to Pavel udělal a proč, ale udělal by to prý určitě, 



protože “to říkal Babiš”, anebo “proto, že je to voják, tak co jiného by dělal 
než válčil”. Někteří vědí, že prezident nemůže “zatáhnout zemi do války”, 
jak lidem o Petru Pavlovi sděluje na billboardech Babiš, ale stejně to v nich 
hlodá. “Četla jsem, že to podle Ústavy nejde. Vím. Ale na každém šprochu 
pravdy trochu. Co můžeme vědět,” říká mírným hlasem usměvavá 
penzistka ve frontě na paní Moniku. Líbí se jí,  že “stojí za svým mužem tak, 
jak se to ve vztazích dělávalo dřív - ve všem”. 

Hlouček příznivců Babiše si tu povídá o tom, že na té Ukrajině si stejně 
začali Ukrajinci, padne i slovo “fašisti”, a že “sami nebudeme mít co do 
huby a budem je živit, ať se živí sami”. Starší lidé nadávají mladým lidem 
nebo mluví nevybíravě na jejich adresu: že jsou to “mamánci”, co si 
nevydělali ani na slanou vodu, že se jim “nechce makat”, že určitě dostali 
peníze za to, že si sem šli stoupnout. “Jdi něco dělat, spratku 
nevychovanej,” říká starý muž mládenci, který tu jen stojí, poslouchá Babiše 
a občas zakroutí hlavou. “My máme děti, my chceme mír, my se bojíme,” 
zapojí se paní s dítětem po boku, “Babiše! Babiše!” 

“Zjistil jsem tady od starších pánů, že jsem tatínkův chlapeček, že nevím, 
jak to chodí, že nemám vystudovanou ani základku, že jsem tupej debil,” 
usmívá se jednadvacetiletý vysokoškolák Michal Pavel Pechanec, “A taky 
říkali, že protestovat na náměstí není demokracie. To si myslí většinou ta 
starší generace,” říká jeho kamarád, taktéž student vysoké školy Jan 
Prouza. 

V hloučku fanoušků kousek od stánku s Babišem si skupinka žen povídá o 
tom, že “ti mladí jsou zaplacení”. “Dávali jim za účast pětistovku,” říká 
ustaraně pečlivě načesaná penzistka ostatním. Viděla to? “Četla jsem to.” 
Kde? “Někde na internetu.” Proč tomu věří? “Dnes mají mladí ručičky 
dozadu, tak z čeho by žili,” napoví jí sousedka. 

Někteří fanoušci Andreje Babiše odcházejí: vadí jim ten hluk z protestních 
pokřiků a píšťal a taky tlačenice na jejich oblíbeného kandidáta. Jsou 
zklamaní, chtěli mu poděkovat, že se o ně stará. “A že nás chce ochránit od 
války, že chce mír,” říkají. Vyprávějí si o tom, že viděli Andreje Babiše o 
víkendu jako hosta v TV Šlágr a moc se  jim líbil. Jiní lidé se těší, že si ho 
pustí v pondělním  videu natočeném stranou Trikolora v pravidelném 
pořadu nazvaném Studio Triko. Rozhovor se jmenuje "Andrej Babiš - 
Všichni mluví o válce. Já nechci válku” a lidem na náměstí na něj chodí 
upozornění do mobilu. 

Na pasáži Jalta, výrazném domě na náměstí, visí ve čtvrtém patře obrovská 
písmena, v každém okně jedno a taky symbol lva. “Pavel na Hrad,” dávají 
dohromady větu. Vyvěsili je tam lidé z architektonické kanceláře. Pracuje 
jich tam pětatřicet. “Vyrobili jsme to spontánně. V  pátek jsme zjistili, že tady 
bude Andrej Babiš, a chtěli jsme vyjádřit náš postoj, podporu generála 



Pavla,” říká manažer kanceláře Martin Kulaga, “A vůbec nám to tady 
nepřekáží, necháme to tam až do oslavy vítězství.” 

U stánků v čele náměstí se lidé při čekání na Babiše fotí s Alenou 
Schillerovou. Dvojice žen jí předává dopis pro Andreje Babiše, dál čekat na 
to, až se k němu dostanou, nechtějí. Alena Schillerová se usmívá, přijímá 
přání štěstí i slova soucitu, čemu to musí s panem Babišem čelit od 
odpůrců, vlády a médií. “Tak jsem si tu cestu vybrali, tak si nebudeme 
naříkat,” odpovídá Alena Schillerová a usmívá se do další čočky mobilu. 

Přece jen u toho má chvíli odpovědět na novinářskou otázku. Co říkala při 
sledování debaty v České televizi na Babišova slova o nevyslání vojáků 
spojencům, nezatrnulo jí trochu? “Ale on to myslel dobře. On přece řekl, že 
nechce válku, že chce mír. A to je v pořádku,” říká Alena Schillerová, “a pak 
vysvětlil i v médiích, že jsme součástí NATO, tak bychom to samozřejmě 
respektovali. On to myslel tak, že pro něho je vždycky prioritní mír.” 

Mír je prioritní pro veškerý svobodný svět a politiky v něm, myslí si tedy 
Alena Schillerová - ve shodě s billboardy a kampaní svého stranického šéfa 
a vystrašenými lidmi na náměstí - že pro Petra Pavla mír důležitý není? 
“Nezkoušejte mě,” říká bývalá ministryně a zase se fotí. Je podle ní pro 
Petra Pavla důležitý mír? “Tak… já pana Pavla neznám,” říká, “ já znám 
pana Babiše. A pro toho ano.” 

 


